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16 февраля в доме № 5 по улице 1-й Сенненской,  который принадлежит витебскому активисту Христофору 
Желяпову, и где находится витебский « Европейский клуб», сотрудники КГБ провели обыск и забрали оргтехни-
ку, два компьютера, более чем два десятка дисков и дискет, листовки и другую печатную продукцию.

Як гэта ні крыўдна, бальшыня тутэйшага жыхарства ніякім чынам не выявіла публічна  сваіх персаналь-
ных адносінаў да падзеяў 19 снежня 2010 года. Моўчкі праглынуўшы факт пратэсту найбольш свядомай 
часткі народа, яна не адчувае сваёй асабістай віны за здзейснены ўладай гвалт. 

Віцябляне могуць бачыць, што Ба-
рыс Хамайда стаіць на сваім звычай-
ным месцы каля Сіняга дома пад вы-
сока ўзнятым бел-чырвона-белым 
сцягам. Цяпер віцебскі апазіцыянер 
мае два рашэнні суда, які пацвярджа-
юць яго права рабіць гэта.

Як патлумачыў спадар Хамайда “Народ-
ным навінам Віцебска” у 2011 годзе буд-
зе адзначацца 20-годдзе незалежнасці 
Рэспублікі Беларусь. Таму ён вырашыў 
абвясціць гэты год — Годам бел-
чырвона-белага сцяга. Два разы Барыса 
Ханонавіча затрымлівала міліцыя, але 
суды станавілся на бок апазіцыянера.

Так, у апошнім выраку сказана, што 
“прыцягненне да сябе ўвагі пры дапа-
мозе бел-чырвонага сцяга не ўтварае 
склада правапарушэння прадугледжа-
нага арт. 23.34 КаАП Рэспублікі Беларусь 
(Парушэнне парадку арганізацыі або 
правядзення масавага мерапрыемства 
або пікетавання)”, а таму справа супраць 
Барыса Хамайды спынена. 

Сяржук Серабро. 

Больш за тое, дзякуючы 
дзяржаўнай прапагандзе, яна не 
ставіць пад сумнеў правамоцнасці 
і адэкватнасці дзеянняў сілавых 
структураў па разгоне мірнай 
маніфестацыі градзянаў. Гэткая 
сітуацыя насцярожвае сваёй 
абыякавасцю і адцягненасцю ад 
рэаліяў сапраўднага жыцця. На-
ват за саветамі людзі, хаця б і на 
кухні,  імкнуліся даць сваю ма-
ральную ацэнку любой грамад-
скай з’яве. Зараз жа насельніцтва 
аддае перавагу таму, каб зусім 
не разважаць над падзеямі, якія 
патрабуюць ад іх маральнага вы-
бару альбо ацэнкі. 

Калі наўпрост запытаць ў пер-
шага сустрэчнага на вуліцы пра 
тое, хто такая Мая Абромчык, то 
выраз непаразумення на твары 
можа стацца самай бяскрыўднай 
рэакцыяй з усіх магчымых. Але 
тым не менш, сярод усіх падзеяў 
19 снежня, менавіта, лёс Маі з 
усёй відавочнасцю выявіў про-
рву маральнага падзення ўсяго 
тутэйшага грамадства і дэгра-
дацыю існуючай тут палітычнай 
сістэмы. 

Тыя ж, хто карыстаецца 
інтэрнэтам, яшчэ напрыканцы 
мінулага году былі шакаваныя 
жорсткасцю, з якой паставіліся 
да гэтай далікатнай дзяўчыны 
прадстаўнікі, гэтак званых, 
праваахоўчых органаў.

Вечарам 19 снежня Мая Абром-
чык з Ганцавічаў разам са сваімі 
сябрамі была жорстка збітая у ра-
ёне плошчы Незалежнасці. У акцыі 
пратэсту яна не ўдзельнічала, ад-
нак гэта не спыніла спецназаўца, 
які біў дзяўчыну спачатку 
дубінкай, а потым нагамі. Пасля 
збіцця Мая не здолела самастой-
на ісці ў аўтазак, бо выявілася, 
што ў дзяўчыны зламаная нага.

Разам з тым, у выпісцы дактары 
6 -га Клінічнага шпіталя г. Мінска 
пазначылі, што Мая атрымала 
«бытавую траўму», а скаргу на 
дзеянні спецназаўца далучылі да 
справы «аб масавых беспарад-
ках». 

Са словаў пацярпелай дзяўчыны 
вынікае, што ў клініцы да яе 

ставіліся, не толькі як да хворай, 
але і як да чалавека, які стварае 
дадатковыя непрыемнасці ўсяму 
медычнаму персаналу. Відаць, 
грамадзянская пазіцыя гэтай кво-
лай, як чарот, дзяўчыны маўкліва 
упікаў сумленне кожнага, хто 
з ёй сутыкаўся. Яно і праўда, 
таму-сяму, мабыць, было цяжка 
ўспрымаць той факт, што пасля 
візіту да простай правінцыйнай 
дзяўчыны карэспандэнта “ Нашай 
Нівы”, да яе, як да вядомай асобы, 
наведвальнікі сталі прыходзіць 
штодзённа. Салідарнасць з па-
цярпелай выказвалі зусім невя-
домыя людзі. Палата напоўнілася 
кветкамі і падарункамі. Ва 
ўмовах татальнай абыякавасці 
прыхільнікам афіцыйнай ідэалогіі, 
напэўна, было няўцямна, чаму 
столькі людзей наведвала гэту 
простую грамадзянку.

Зараз Мая Абромчык, студэнт-
ка гістарычнага факультэту БДУ, 
знаходзіцца на бальнічным і жыве 
ў бацькоў у Ганцавічах. Яе чакае 
доўгі курс рэабілітацыі. Магчы-
ма, на зламанай назе трэба будзе 
рабіць яшчэ адну аперацыю. 

Разам з тым Мая чакае адказу 
з пракуратуры, якая павінна або 
ўзбудзіць справу аб неправа-
моцных дзеяннях супрацоўнікаў 
праваахоўчых органаў, або 
адмовіць у яе завядзенні.

Дзяўчына накіравала скаргу на 
дзеяньні міліцыі ў пракуратуру 
Маскоўскага раёну Мінску. На-
пачатку пракуратура адмовілася 
разглядаць скаргу, але пасля таго, 
як дзяўчына наняла адваката, 
справа зрушылася з месца. Мая 
дала паказанні і зняла пабоі для 
судова-медычнай экспертызы. 

А цяпер уявіце ўсю нізасць 
здзейсненага невядомым, які ў 
запале сваёй нянавісці і страху 
пакалечыў дзяўчыну, якая не 
аказвала супраціву і прасіла аб 
літасці. Але ж ці быў пачуты ейны 
голас экіпіраваным, як старажыт-
ны рыцар, мужчынам, цалкам 
пазбаўленым хоць якіх рыцарскіх 
якасцяў? 

Увесь цынізм гэтай сітуацыі па-
лягае ў тым, што існыя грамадства 

і дзяржаўныя структуры  праз  
сваю татальную залежнасць ад 
вышэйшай улады санкцыянавалі 
тысячы супрацоўнікаў сілавых 
структураў на неправамоцныя, 
супрацьпраўныя паводзіны. І 
ніводзін з тых, хто збіваў людзей 
нават на прыступках касцёлу св. 
Алена і Сымона, не адмовіўся ад 
удзелу ў гэтым цынічным гвалце. 
У тутэйшага жыхарства адбыла-
ся катастрафічная дэвальвацыя 
звычайных чалавечых якасцяў.

Можаце сабе ўявіць усю сту-
пень залежнасці і несвабоды, 
якая пануе  ў структурах існуючае 
ўлады, калі ніводзін чыноўнік не 
выявіў свайго стаўлення да фак-
ту перавышэння паўнамоцтваў 
пэўнымі асобамі ў дачыненні да 
Маі Абромчык і дзесяткаў іншых 
асобаў. У любой цывілізаванай 
краіне гэткая абыякавасць ужо 
б на другі дзень каштавала б па-
сады  міністрам аховы здароўя і  
ўнутраных справаў. Тут жа – спа-
кой і ціша. 

Дзядзькі, якія загуляліся ва 
ўладныя гульні, мяркуюць, што 
гэткім чынам яны запалохаюць 
актыўных людзей і працягнуць 
сваё знаходжанне пры ўладзе. 
Але ж гэта ўяўныя спадзяванні.

Карэспандэнты тутэйшага тэ-
лебачання вельмі любяць паказ-
ваць па сваіх каналах увішных 
спецназаўцаў у чырвоных бе-

рэтах, мужных дэсантнікаў, 
разумных супрацоўнікаў 
спецслужбаў, загартаваных у 
баях з муджахедамі афганцаў, але 
ж ніводзін з усёй гэтай плоймы 
не выявіў звычайнай чалавечай 
спагады і салідарнасці да про-
стай беларускай дзяўчыны. Ніхто 
не павёў сябе, як сапраўдны 
мужчына, не выступіў у ейную 
абарону. І чаго тады вартыя іхнія 
сцвярджэнні пра сваю мужнасць, 
мудрасць, увішнасць? Тады для 
каго і для чаго яны патрэбныя?

 С.Жук.
Падаем нумары рахункаў, на 

якія можна пералічыць сродкі 
для Маі:Рахункі ў беларускіх 
рублях: Філіял № 510 ААТ «ААБ 
Беларусбанк» г. Мінск Асабо-
вы рахунак № 000052, 9004-Р 
/ Дабрачынны рахунак BYR 
(0510/0132) Абромчык Мая 
Генадзьеўна.

Валютныя рахункі: Філіял 
№ 510 ААТ «ААБ Беларусбанк» 
г. Мінск Асабовы рахунак № 
000373, 9000-Р / Дабрачын-
ны рахунак USD (0510/0132) 
Абромчык Мая Генадзьеўна 
Філіял № 510 ААТ «ААБ Беларус-
банк» г. Мінск Асабовы рахунак 
№ 000036, 9005-Р Дабрачынны 
рахунак EUR (0510/0132) Абром-
чык Мая Генадзьеўна

Сродкі патрэбныя на адвака-
та і лекаванне.

глУхая сцяна абыякаВасці

Христофор Желяпов, доверенное лицо 
Алексея Михалевича, и витебский коор-
динатор движения «За свободу», приехал 
на обыск вместе с сотрудниками КГБ. На-
кануне по  телефону его вызвали на до-
прос в границах криминального дела по 
факту массовых беспорядков 19 декабря 
в Минске. Однако допроса не было: хозя-
ину дома, где витебские активисты прово-
дят семинары и встречи, сразу показали 

постановление на обыск. Трое сотрудни-
ков КГБ повезли Христофора Желяпова в 
«Европейский клуб», вместе с ними были 
двое заранее вызванных понятых.

Обыск проводился в присутствии го-
сподина Желяпова и активиста движения 
« За свободу» Валерия Петрова. Когда со-
трудников КГБ заинтересовала содержи-
мое сейфа в одной из комнат, Желяпов в 
сопровождении « человека в штатском» 

обязан был уехать за ключами в свою 
квартиру

Обыск продолжался чуть более двух 
часов. Напоследок Христофору Желя-
пову сообщили о том, что его вызовут 
на настоящий допрос. А что касается за-
бранной оргтехники, то сотрудники КГБ 
сказали, что возвратят ее не скоро. 

Ян Сведка.

охота на Ведьм  продолжается

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	 паведаміце	 рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.	Калі	не	жадаеце	
атрымліваць,	то	таксама	па-
тэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 «Покліч	
волі»	 	 змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	 чытачоў	 выдання.	
Дзеля	 размяшчэння	 абвесткі	
патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	і	пошуку	
бясплатных	юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	 «	
Покліч	волі	».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

ПоглЯд рэдактара

дэМакратычны руХ



№2, лЮты 2011 года 2 стар.Поклiч Волi

а н е к д о т

9 февраля белорусы 
узнали, что плату за « ком-
муналку» подняли задним 
числом. Примечательно, 
что буквально месяц назад 
власть божилась, что цены 
на услуги поднимать не-
обходимости нет, при этом 
рассказывая, как жируют 
коммунальщики и советуя 
им, чуть-чуть «поджаться». 
Увы, «поджаться» пришлось 
почему-то не им. Более того, 
оказалось, что в ближай-
шей перспективе, а именно 
к концу текущей пятилетки, 
население будет оплачи-
вать 60% от стоимости услуг 
ЖКХ, а в системе Минэнерго 
и вовсе все 100%.

Еще одним неприятным, 
но вполне ожидаемым сюр-
призом, стал рост цен на 
продукты. В течение полу-
тора месяцев на глазах до-
рожали водка, мясо, моло-
ко, кефир, сметана, творог. 
А цены на сахар умудрились 
за две недели увеличиться 
дважды. Стоимость же от-

дельных продуктов вообще 
оказалась за гранью добра 
и зла. В частности, гречку, 
в магазинах теперь можно 
купить за 11-15 тысяч.

Торжественно возвра-
щенные накануне выборов 
льготы на проезд после за-
вершения президентской 
кампании стали быстро от-
менять. 10 февраля втиха-
ря отменили бесплатный 
проезд и для студентов на 
Витебщине. 

Но и это еще не все. Пра-
вительство, похоже, соби-
рается повысить стоимость 
проезда в общественном 
транспорте. Сомнений в 
том, что это произойдет в 
самое ближайшее время, 
практически нет. Минтранс 
попросил правительство 
увеличить стоимость про-
езда с теперешних 600-700 
рублей до 1000-1200 ру-
блей.

Особенно тяжелые 
времена ждут студентов-
платников. Вузы страны 

подняли (или подымут в 
ближайшее время) стои-
мость обучения в 2010/2011 
учебном году. Причина – 
повышение в Беларуси с 
1 ноября 2010 года тариф-
ной ставки первого раз-
ряда, от которой зависит 
зарплата « бюджетников». 
Хотя до выборов предста-
вители учебных заведений 
на финансовые трудности 
не жаловались. Очевидно, 
понимали ответственность 
предстоящего политиче-
ского момента.

А с 1 января 2011 года, к 
примеру, в Академии управ-
ления при Президенте Ре-
спублики Беларусь стои-
мость обучения поднялась 
приблизительно на 30%.

Менее заметным (пока) 
для рядового белоруса, 
но оттого не менее непри-
ятным стало уменьшение 
золотовалютных резервов. 
Как сообщил официальный 
сайт Нацбанка, резерв-
ные активы по стандартам 

МВФ за первый месяц 2011 
года сократились на 687,7 
млн. долларов США, или на 
13,7%. Если золотовалют-
ные резервы продолжат та-
ять январскими темпами, то 
их может хватить всего на 
полгода. А что нас ожидает 
потом?

Под «чутким руковод-
ством» Александра Лука-
шенко был поставлен оче-
редной экономический 
«рекорд». Выяснилось, что 
за 2010 год госдолг Белару-
си вырос аж на 25,9%.

А уже во вторник Нацио-
нальный статистический 
комитет сообщил, что отри-
цательное сальдо внешней 
торговли товарами в про-
шлом году выросло в 2010 
году на 32,7% и достигло 9 
млрд. 642,3 млн. долларов. 
Такого в истории Беларуси 
еще не было.

Что поделаешь, выборы 
прошли. Наступили суро-
вые будни.

Якаў дрозд.

Адзін са старэйшых населеных пунктаў Віцебскага 
р-на г.п. Янавічы чакае юбілейная імпрэза–500-
годдзе з дня заснавання.

Пра юбілей узгадалі ў 2006 годзе, калі Янавічы 
набылі свой герб. З гістарычных пісьмовых крыніц 
высветлілі, што населены пункт вядомы з 1511 
года, як сяло і цэнтр воласці ў Віцебскім ваяводстве 
Вялікага Княства Літоўскага. У ХVIII стагоддзі гэта «мя-
стэчка» стала прыватнай уласнасцю паноў Пацеяў.

Пасля першага падзелу Рэчы паспалітай (1772 г.) 
Янавічы ўвайшлі ў склад Расійскай імперыі. Уваходзілі 
ў Суражскі, а з 1866 года ў Віцебскі павет Віцебскай 
губерні. Дакладнай даты заснавання Янавічаў за-
раз, безумоўна, не высветліш–палічылі, што яна 
прыходзіцца на восень. Спыніліся на верасні. 

Паводле Ўсерасійскага перапісу насельніцтва, у 
1897 году тут налічалася 2359 жыхароў, з іх тры чвэрці 
складалі габрэі. Цікавата і тое, што ў ХIХ і пачатку ХХ 
ст. Янавічы ўяўлялі сабой эканамічна развіты цэнтр 
рэгіёна: свая гарбарня, два вінзаводы, ільнозавод, 
два  вадзяных млыны, было наладжана кардонная, 
мукамольная і піваварная вытворчасць.

 Тут функцыянавалі народная вучэльня (1864), 
царкоўна-прыхадская школа (1880), мужчынская і 
жаночая двухкласная настаўніцкая (1897-1918 г.), 
габрэйская, руская і беларуская школы. Дзейнічалі 3 
сінагогі і Свята-Траецкая царква. Існаваў драматыч-
ны тэатр, у рэпертуары якога былі пастаноўкі вялікіх 
рускіх драматургаў.

Гэтая зямля–радзіма вядомых людзей. Сярод іх: 
М. Барадзін - палітычны дзеяч, У. Кухараў, У. Ціханаў–
мастакі, Г. Гарфункин–Герой Савецкага Саюза, А. 
Пчолка– заслужаны настаўнік РСФСР, Я. Каваленка–
навуковец у вобласці ветэрынарыі. 

У верасні 1938 года Янавічы сталі горпасёлкам. 
Жыхарам яго прыйшлося перажыць усе жахі вай-

ны. У кастрычніку 1943 гады фашысты спалілі ўвесь 
населены пункт. За час акупацыі загінулі 1800 чала-
век.

Пасля вайны актыўна адраджалася разбураная 
народная гаспадарка. 

На сённяшні дзень у Янавічах пражываюць 908 
чалавек, з іх–519 працаздольных, 272 пенсіянеры.

Да 500-годдзя плануецца рэканструяваць будынак 
агульнага харчавання пад сталовую або кафэ. Даўно 
наспела неабходнасць будаўніцтва грамадскай лазні 
ў аграмястэчку. Прадугледжана ўсталяванне двух 
прыпынкавых аўтобусных павільёнаў, унутранае 
абнаўленне Дома культуры, уладкаванне парка «500-
годдзе Янавічаў» з афармленнем галерэі заслужаных 
людзей поссавета. А гэты праект прадугледжвае па-
будову фантана, лаўкаў, усталяванне асвятляльных 
ліхтароў, укладку тратуарнай пліткі, пасадку дрэваў. 

З дапамогай меліяратараў мяркуецца стварэн-
не штучных вадаёмаў: адзін–у горпасёлку, другі–на 
мяжы Янавіцкага і Вымнянскага с/с Рад (в. Сёміна).

Пры дапамозе спонсарскіх сродкаў, мяркуюць 
набыць некалькі катамаранаў, каб жадаючыя маглі 
адпачыць улетку за платныя паслугі.

Возера павінна прыцягваць не толькі рыбаловаў. 
Ёсць задумка ўладкаваць для адпачынку пляжную 
зону.

Пра пачатак свята мусіць апавясціць на ўсю 
Янавіцкую акругу звон Праваслаўнага Траецкага 
храма, які будзе ўсталяваны ў царкве.

Якаў дрозд.

да 500-годдзя 
янавічаў

Пачатак нататкі нагадвае паведамленне 
з тэатру баявых дзеянняў : “Холад, у якім Б. 
Дзегцяроў змушаны знаходзіцца ўсю зме-
ну, стаў прычынай пагаршэння здароўя. Не 
вытрымаў Браніславаў Кірылавіч, набраў 
нумар «гарачай лініі» рэдакцыі і распавёў 
аб тым, што ў зіму ферма ўвайшла цалкам 
не падрыхтаванай.” Трымаўся-трымаўся 
небарака ўсю зіму, а мо і некалькі гадоў да 
таго, ды, відаць, лютаўскія маразы дапяклі: 
і патэлефанаваў для сугрэву не абы куды, а 
на “гарачую лінію”.

Хуценька прыехалі журналісты, 
сустрэліся з вартаўніком, зразумелі: не 
падмануў. Ні батарэі ацяплення, ні “буржуй-
ка” не падрыхтаваныя да эксплуатацыі. На-
ват у “памяшканні, дзе ўтрымліваюцца на 
адкорме 139 галоў буйнога рагатага быдла, 
скразнякі, вокны задзеланы поліэтыленавай 
плёнкай, вецер задзімае ў шчыліны”. Непа-
радак і справы нікому няма. Адно слова–
разглідзяйства. Хаця з іншага боку хуцень-
ка знайшла журналістка прыцягнутае за 
вушы апраўданне–“ жывёлагадоўчы аб‘ект 
у Тапорына пабудаваны амаль сорак гадоў 
назад і нядзіўна, што ён даўно патрабуе ра-

монту”. 
Ведалі акулы пяра да каго звяртацца: 

запыталі ў дырэктара КУСГП «Пестуніца» 
Мікалая Шумілава пра тое, калі палёгка на-
дыдзе? 

На пасадзе “ кіраўніка Мікалай 
Аляксандравіч нядаўна, і ў спадчыну яму да-
сталася нямала праблемаў, але ён запэўніў, 
што ў бягучым годзе зробіць на ферме ра-
монт”. Ну, нядаўна і нядаўна, крайнім жа 
кіраўніка не зробіш.

Пасля звароту ў рэдакцыю тут у шапку 
не спалі: “умацавалі столевыя перакрыцці. 
З мэтай зберажэння цеплыні ў памяшканні 
ўцяплілі дзверы. У пакоі адпачынку 
жывёлагадоўцаў усталявалі два электрыч-
ныя абагравальнікі”. Шэраговыя рэчы па-
даюцца аўтаркай, ледзьве ні як вяршыня 
кіроўнічага і працоўнага майстэрства. 

Асабліва ўражвае канцоўка гэтага абза-
цу:” Еще много предстоит сделать, одна-
ко все упирается в финансовые средства, 
которыми не располагает хозяйство”. У 
мяне апошнім часам такое ўражанне, 
што за часамі лукашэнкавай супер-пупер 
пацёмкінаўшчыны людзі зусім страцілі 

ўспрыманне рэальнасці. Яны ўжо не 
ўспрымаюць усёй абссурднасці нава-
кольнага жыццеўладкавання: як гэта ў 
гаспадаркі няма наяўных сродкаў? 

Далей–болей:” Дырэктар узяў за правіла 
рэгулярна наведваць ферму, на сустрэ-
чы з працаўнікамі абмяркоўваць бягучыя 
пытанні і меры па ўхіленні неполадков”. А 
да гэтага ён, што і на ферме не быў?

І напрыканцы робіцца выснова:” Падоб-
ных зваротаў на «гарачую лінію» можна было 
пазбегнуць, калі б кіраўніцтва сельгаспрад-
прыемства і адказныя за стан працоўных 
памяшканняў і ўмовы працы яшчэ да зімы 
ўглыбіліся ў праблемы жывёлагадоўцаў”. 
Узнікае заканамернае пытанне:“А чаму яны 
гэтага не зрабілі?” Хаця ўскосна аўтарка 
гэта і патлумачыла: няма грошаў.

А высновы павінны быць зроблены 
іншыя: хто вінен у тым, што людзі ў 21 
стагоддзі жывуць і працуюць ва ўмовах, у 
якіх у добрых гаспадароў і быдла ніколі не 
жыла?  Хаця, калі народ маўчыць–знацыць 
ён згаджаецца на такое да сябе стаўленне з 
боку існага палітычнага рэжыма.

Ян Сведка.

15 лютага ў газеце “ Жыццё Прыдзвіння” была апублікаваная невялікая нататка пра цяжкое жыццё вартаўніка 
фермы “ тапорына” куСХП “ Пестуніца” Браніслава дзегцярова.

Зрэшты, узгаранні знайшлі 
месца ва ўсіх без выключэн-
ня сельсаветах. Асноўнымі 
чыннікамі іх узнікнення у 
большасці выпадкаў сталі: не-
асцярожнае абыходжанне 
з агнём, парушэнне правіл 
эксплуатацыі печкавага апа-
лу і электраабсталявання. 
Мелі месца падпалы (21 вы-
падак). Матэрыяльная шкода 
ад пажараў склала 1132 млн. 
рублёў.

У жыллёвым фондзе адбы-
лося 97 пажараў. Асноўнымі 

чыннікамі згубы ўсіх 18 ахвяраў  
агню стала злоўжыванне 
спіртнымі напоямі і неасця-
рожнасць пры паленні.

За мінулы год райвыканка-
мам тройчы прымаліся рашэнні 
па пытаннях забеспячэння па-
жарнай бяспекі ў жылым фонд-
зе. Але маюць месца факты не-
належнага іх выканання. Так, 
да 20 жніўня сельгаспрадпры-
емствам патрабавалася забя-
спечыць набыццё і ўсталёўку 
аўтаномных пажарных 
апавяшчальнікаў у домах, дзе  

самотна  пражываюць пажы-
лыя грамадзяне – сваіх былых 
працаўнікоў. У поўным аб‘ёме 
дадзенае рашэнне выканана 
ў ААТ «Рудакова» – усталява-
на 17 АПА, ААТ «Ліпаўцы» (9), 
КУСХП «Пестуніца» (7), філіяле 
«Полудзеткі» (2), ЧУП «ЧЕСС-
Белы-Агра» (1). Праігнаравалі 
рашэнне райвыканкама ў дад-
зенай частцы КУСХП «Крумка-
чы», э/бы «Тулава», СПК «Агра-
труд», ААТ «Адраджэнне».

Прапанавана па выніках 
агляду супрацьпажарнага ста-

ну жылых хат у населеных пун-
ктах раёна за 2010 год другое 
месца (наяўнасць не больш 
аднаго пажару без згубы люд-
зей з малаважнай матэры-
яльнай шкодай) прысудзіць 
назіральнай камісіі Тулаўскага 
сельскага выканкама (старшы-
ня П. Лушчыкаў). Трэцяе мес-
ца (наяўнасць не больш двух 
пажараў без згубы людзей з 
малаважнай матэрыяльнай 
шкодай) – назіральнай камісіі 
Суражскага пасвыканкама (А. 
Вялітчанка).

на гэтым фронце ўсё па-ранейшамУ 

 “Дырэктар узяў за правіла рэгулярна навеДваць ферму”

беларусь на 10-м месте
Более 15 литров выпитого алкоголя приходится на 

одного жителя Беларуси в год. Средний глобальный 
показатель – 6,1 литра – мы превышаем в 2,5 раза!

Лидирует в списке « самых пьющих» стран Молдова – 
ее граждане выпивают в среднем 18,22 литра алкогольной 
продукции в год, сообщает РИА Новости со ссылкой на ис-
следование Всемирной организации здоровья.

В рейтинге также фигурирует Чехия с показателем 
16,45 литра алкоголя на человека в год, Венгрия – 16,27 ли-
тра, Россия – 15,76 литра, Украина – 15,6 литра, Эстония – 
15, 57 литра, Андорра – 15,48 литра, Румыния – 15,3 литра, 
Словения – 15,19 литра, Белоруссия – 15,13 литра, Велико-
британия – 13,37 литра.

ВОЗ отмечает, что в бюджете Молдавии, равно как и в 
Израиле, Хорватии и на Украине, заложена специальная 
статья по лечению от алкоголизма. Вместе с тем, 126 стран 
формально проводят программы лечения от злоупотре-
бления алкоголем.

В мировом масштабе организация зарегистрирова-
ла 6,2% смертей от алкоголя среди мужского населения 
против 1,1% среди женского. При этом, по данным ВОЗ, 
каждый пятый человек в России и в странах Содружества 
независимых государств умирает от злоупотребления ал-
коголем.

Всего в мире около 320 тысяч человек в возрасте от 
15 до 29 лет погибают от злоупотребления алкоголем, что 
составляет 9% от числа всех смертей в этой возрастной 
категории, говорится в опубликованном организацией до-
кладе по глобальной проблеме употребления человеком 
алкогольных напитков.

За мінулы год на тэрыторыі Віцебскага раёна адбылося 112 пажараў, у выніку якіх загінула 18 чалавек. 

•	 У	Беларусі	ёсць	свабода	слова,	але	нідзе	не	напісана,	што	вы	павінны	быць	
на свабодзе пасля сказаных слоў.
•	 Як	 выклікаць	 у	 краіне	 рэвалюцыю?	 --	 Элементарна!	Адключыце	 інтэрнэт	 і	

мільёны абураных карыстальнікаў выйдуць на вуліцу!
•	 Сталенне	—	гэта	калі	замест	піва	купляеш	сок,	таму	што	ён	рэальна	смачней-

шы.

последствия страха и безразличия 

у Цэнтры ўВагі

ЖыВі Як гаСПадар

кніга скаргаў



№2, лЮты 2011 года3 стар. Поклiч Волi

Итак, согласно данным Белстата, реальная 
(с учетом инфляции) зарплата в январе 2011 
года снизилась на 12,9% по сравнению с дека-
брем 2010 года.

Цифры также гласят: номинальная средне-
месячная заработная плата в январе 2011 
года составила Br1409,6 тыс. против Br1595,9 
тыс. в декабре, сократившись на 11,7%, или на 
Br186,2 тыс.

Если же перевести наши зарплаты в долла-
ры США, то от декабрьских 532 долларов в ян-
варе останется лишь 468,2 доллара. Такие вот 
невеселые метаморфозы.

На это в принципе можно было бы воз-
разить, что подобное случается каждый год. 
Всевозможные декабрьские надбавки всег-
да значительно «обесценивают» следующую 
январскую зарплату. Но вот незадача: такого 
существенного снижения, как в этом году (на 
целых 12,9%!), за последние, даже кризисные 
периоды зафиксировано еще не было. Напри-
мер, в январе 2010-го реальная начисленная 
заработная плата по сравнению с декабрем 
2009 уменьшилась на 9,2%.

Как-то не вяжется все это с бравыми речами 
президента относительно возросшего благо-
состояния нашего народа. Недавно процве-
тающая Беларусь на глазах просто начинает 
увядать.

Хотя с другой стороны, а разве кто-то обе-
щал, что и после выборов зарплата белорусов 
будет все те же 500 долларов?

Похоже, что мало кого удивило такое за-
метное «похудание» собственного кошелька. 
В этой связи, белорусы, наверное, чуть ли не 
единственная нация, которая не радуется оче-
редному повышению зарплат, зная, какими 
последствиями это в результате обернется. И 
это еще лишь цветочки уже изрядно подвяв-
шего процветания.

Павел дмитриев.

Радость после предвыборного увеличе-
ния зарплат длилась, увы, недолго. И вот 
уже Беслстат сам констатирует: реаль-
ная зарплата снизилась в январе на 12,9%, 
«похудев» с 532 долларов в декабре до 468,2 
долларов в январе. А разве кто-то обещал, 
что после выборов зарплата будет такая 
же высокая? 

час пазытыўнай альтэрнатыВы 
аляксандар Мілінкевіч

«Мадэль, пабудаваная лукашэнкам, ня 
мае ніякіх пэрспэктываў»

Наш народ усё больш становіцца закладнікам 
хваравітай спробы ўтрымацца ля ўлады любым 
коштам з боку аднаго чалавека, якому даўно 
пара на адпачынак. Мадэль, пабудаваная ім, 
ня мае ніякіх пэрспэктыў. Краіне як паветра па-
трэбныя перамены.

Ці можа сёньня дэмакратычная апазыцыя 
захапіць палітычную ініцыятыву і пакласьці 
канец рэжыму, заняпад якога бачны нават 
школьнікам? Не, пакуль ня можа. Але яна 
здольная гэта зрабіць пры ўмове, што выпра-
цуе прывабнае, зразумелае і пераканаўчае для 
бальшыні беларусаў бачаньне краіны і будзе па-
сапраўднаму народнай.

Сёньняшні стан рэчаў у апазыцыі можна 
акрэсьліць як ашаломленасьць, пахмельле пась-
ля эўфарыі ды ілюзій і пэўную дэзарыентацыю. Да 
гэтага, у прыватнасьці, спрычыніліся далёка ня 
лепшыя паводзіны некаторых саманадзейлівых 
лідэраў, якія, з розных прычын, своеасабліва 
павялі сябе ў час выпрабаваньняў. 

Па-чалавечы, гуманістычна, можна і трэба 
зразумець, дараваць ім, але палітычна плян-
ка заўсёды павінна быць высокай — гэта ў 
інтарэсах нашага народа і будучыні краіны. 
Бо заніжаная плянка вядзе да дэградацыі ды 
ўсёдаравальнасьці. А ў палітыцы трэба на-
вучыцца адказваць за свае заявы, дзеяньні, 
хаўрусы ды сродкі, якія атрымліваеш, асабліва 
калі яны зь «невядомых» крыніцаў і іхняя задача 
— наняць палітычных шабашнікаў на цьмяныя 
эгаістычныя або небеларускія мэты.

Сытуацыя 2006 году таксама была няпро-
стай, але іншай. Жорсткі перасьлед у час збо-
ру подпісаў і агітацыі. Галоўныя сілавікі па БТ 
папярэджвалі, што будуць разглядаць Плош-
чу як збор тэрарыстаў. Адміністрацыйных 
арыштаў, звальненьняў з працы і выключэньняў 
з унівэрсытэтаў тады было значна болей, чым ця-
пер. Апазыцыя, як і ў 2001-м, вылучыла адзінага 
кандыдата. Што праўда, вельмі позна, меней 

чым за паўгода да дня выбараў. І аб’яднаньне 
было няпоўным. Частка дэлегатаў не прызнала 
рашэньне Кангрэсу дэмсілаў. Але ўсё ж каман-
да «адзінага» налічвала больш за пяць тысяч 
актывістаў, і яны актыўна адпрацавалі ў абса-
лютнай большасьці раёнаў. 

Плошча была магутнай — па-над 30 тысяч 
мужных грамадзянаў. Галоўнае — быў адзіны 
сцэнар. На ўсіх сходах і на тэлебачаньні я казаў: 
«Рэальных выбараў няма, у дзень галасаваньня 
— на Плошчу. Абяцаю, што яна будзе мірнай». 
Мы ведалі, што толькі мірная Плошча мае шанец 
на прыход новых людзей, і не плянавалі паходы 
па горадзе. 

Бо толькі мірная Плошча давала шанцы на 
прагрэсію колькасьці маніфэстантаў у наступ-
ныя дні і на пераможны вынік. 

Старыя партыйныя кіраўнікі сказалі: «нам 
не патрэбны адзіны лідэр, мы ўсе лідэры» 

Тым ня менш пасьля тых выбараў у большасьці 
дэмакратаў не было пачуцьця паразы. Мы 
даказалі, што ёсьць свабодная Беларусь. Была 
вера, што гэта толькі першая стратэгічная пры-
ступка для Аб’яднаных дэмакратычных сілаў. 

Дзякуючы Плошчы паўсталі БЕЛСАТ і ра-
дыё «Рацыя». Была заснавана польская пра-
грама падтрымкі рэпрэсаваных студэнтаў імя 
К.Каліноўскага. Практычна ўсе адлічаныя «за 
палітыку» з ВНУ атрымалі магчымасьць працяг-
нуць навучаньне ва ўнівэрсытэтах сямі краінаў 
Эўропы. Гэта разбурала страх у моладзі. Што 
праўда, значна меншымі былі нашыя посьпехі па 
працаўладкаваньні палітычных беспрацоўных у 
Польшчы і ў нашай краіне. 

Мы спрабавалі аб’яднаць у дзейнасьці 
шматлікіх новых актывістаў, якія складалі аб-
салютную большасьць на Плошчы, абвясьцілі 
аб стварэньні руху «За свабоду», які меўся 
аб’яднаць усіх прыхільнікаў пераменаў у 
краіне на агульнай пазапартыйнай пляцоўцы. 
Эўразьвяз вітаў мірную спробу пратэсту, у тым 
ліку праз прысуджэньне тагачаснаму адзінаму 
кандыдату ад апазыцыі прэміі Эўрапарлямэнту 
«За свабоду думкі» імя Андрэя Сахарава.

Аднак арыентацыя на Ўсход і зайздрасьць 

партыйных босаў, якія думалі перадусім пра аба-
рону сваіх вотчынаў ад эфэмэрнага «рэйдэрска-
га захопу», прывялі да Кангрэсу-2007 і рашэньня 
аб ратацыйным кіраўніцтве АДС. Як казалі ў той 
час старыя партыйныя кіраўнікі: «Нам не патрэ-
бен зараз адзіны лідэр, мы ўсе лідэры». 

Галоўным галаўным болем АДСных «рататараў» 
стаў не рэжым, а былы адзіны кандыдат, які за 
кароткія тэрміны атрымаў добрую вядомасьць 
у краіне і за мяжой. Наш заклік абраць на гэтым 
Кангрэсе аднаго ці новага, ці старога лідэра для 
рэальнай супольнай працы быў заблякаваны. 
Здабытак 2006 году расьцерушыўся ўсімі намі. 
З вышыні сёньняшняга дня відавочна, што ра-
тацыйная безадказнасьць і прывяла да «параду 
кандыдатаў» на выбарах-2010. 

Не шкадую аб маім рашэньні, якое я 
абгрунтаваў нежаданьнем гуляць у чужыя 
сцэнары, дзе толькі адзін актор, рэжысэр і 
пастаноўшчык. Ведаю, што ў значнай часткі 
актывістаў было расчараваньне і неразумень-
не майго кроку. Яшчэ раз прашу прабачэньня ў 
маіх прыхільнікаў. Але час паказаў, што маё ра-
шэньне было правільным. 

Пра Плошчу. Адзіная пераможная стратэгія 
Плошчы ў варунках кансалідаванага дыктатар-
скага рэжыму — гэта паступовае нарастаньне 
мірнага пратэсту. Перад Плошчай 2010 году 
шмат хто ня раз казаў: мы пойдзем да канца, 
мы не паўторым памылак мінулай кампаніі. Не-
дахоп мінулай кампаніі — гэта недастаткова 
вялікая колькасьць пратэстоўцаў, а не адсут-
насьць радыкальных дзеяньняў. Так, калі ёсьць 
упэўненасьць у сваёй перамозе, калі адчуваеш, 
што яе скралі, калі на вуліцы выходзіць пера-
можная колькасьць выбарцаў, тады належыць 
дзейнічаць рашуча і наступальна. 

Пры гэтым павінен быць адпаведны плян з 
ацэнкай рызыкаў і мэханізмамі, каб іх пазьбя-
гаць. А калі большасьць не за табой, калі няма 
аднаго канкрэтнага пляну, калі няма добра на-
ладжанага кантролю за паводзінамі натоўпу, 
дзе заўсёды хапае правакатараў, дык тады 
ты не суб’ект, а аб’ект. Cui prodest, хто най-
больш скарыстаў зь няўдалай Плошчы-2010 і 

дзяржаўнага тэрору? Адказ ясны для кожнага: 
тыя сілы, якія ня хочуць унутранага грамадзкага 
дыялёгу ды эўрапейскай інтэграцыі Беларусі. Як 
з Усходу, так і ўнутры краіны.

«Мы ўсе сталі сьведкамі страху і 
разгубленасьці рэжыму»

Але сьнежаньскія падзеі паказалі, што ў 
краіне ёсьць нязломны грамадзянскі дух, 
што шмат хто гатовы адкрыта дэманстраваць 
сваю маральную і канкрэтную салідарнасьць 
з ахвярамі рэжыму, што беларусы могуць, калі 
трэба, самаарганізавацца, каб дапамагаць тым, 
хто патрапіў пад рэпрэсіі карных органаў. Гэта 
той здабытак, які нам трэба памнажаць.

Мы ўсе сталі сьведкамі страху і разгубленасьці 
рэжыму. Бо ўпэўнены ў сабе кіраўнік будзе 
шукаць згоды і кампрамісу, а не расколваць 
грамадзтва і цкаваць нязгодных. Мы пабачылі, 
што хцівыя ідэолягі няздольныя без дручкоў 
апрычнікаў-амапаўцаў перамагаць у дыскусіях. 
Мы яшчэ раз пераканаліся, што сёньняшні рэ-
жым ня можа дэмакратычна, бяз гвалту вый-
граць выбары.

Таму нам трэба працаваць далей. Найперш 
быць адзінымі ў словах і справах па вызваленьні 
палітвязьняў. Гэта прыярытэт нумар адзін. Але 
нельга забывацца пра іншую, арганічную працу, 
безь якой мы ня маем шанцаў на перамогу: па-
шыраць кола прыхільнікаў, спрыяць беларусам 
у кантактах з цывілізаваным сьветам, набліжаць 
момант, калі абсалютная бальшыня нашых люд-
зей убачыць беспэрспэктыўнасьць цяперашняй 
сыстэмы і запатрабуе свабодных і справядлівых 
выбараў, свабоды ў эканоміцы, вольнага слова 
ды пашаны да роднае мовы.

Лічу, што палітычная апазыцыя павінна менш 
зацыклівацца на пачуцьцях «супраць». Яна па-
куль ня стала ў вачах беларусаў пазытыўнай 
альтэрнатывай. Я за тое, каб у нас дамінавала 
слова «за». А галоўная наша перамога адбуд-
зецца пасьля таго, як мы пераможам у розумах і 
сэрцах нашых людзей. 

(Пададзена ў скарачэнні)

ПаўСтанЦы, ЯкіЯ кантралЮЮЦь уСХодніЯ рэгіёны краіны, 
ПадЦЯгВаЮЦь СВае Сілы ў Бок СталіЦы, ЯкаЯ ЗнаХодЗіЦЦа ў 
рукаХ Сілаў, лЯЯльныХ кадафі.
Баі за падыхо-

ды да сталіцы
Учора ішло змаганьне 

за гарады Завія, Місурата і 
Сабрата, якія знаходзяцца 
вакол Трыпалі. Найбольш 
зацяты бой меў месца ў 
Завіі, дзе ўрадавыя сілы, 
узброеныя аўтаматамі 
і зэнітным кулямётам, 
атакавалі мячэць, у якой 
бараніліся паўстанцы, 
узброеныя паляўнічымі 
стрэльбамі. Паводле не-
каторых данясеньняў, бой 
трываў чатыры гадзіны, і 
ў ім загінулі больш за 100 
чалавек.

Тымчасам у сталіцы 
працягвалася пасьпешная 
паветраная эвакуацыя 
замежных грамадзянаў. 
Вашынгтон даў загад не-
каторым супрацоўнікам 
сваёй амбасады ў Трыпалі 

пакінуць краіну.
Паводле брытанскай 

газэты «Guardian», ня 
менш за палову лібійскага 
м і ж з е м н а м о р с к а г а 
ўзьбярэжжа знаходзіцца 
пад кантролем 
паўстанцаў.

Бін лядэн і 
наркотыкі

Учора з тэлевізійным 
зваротам да жыхароў 
Завіі зьвярнуўся Муамар 
Кадафі. У прамове, якая 
трывала паўгадзіны і ча-
сам мела бязладны і блы-
таны характар, лібійскі 
дыктатар абвінаваціў 
Усаму бін Лядэна, 
кіраўніка Аль-Каіды, у 
падаграваньні паўстаньня, 
кажучы, што бін Лядэн 
адурманіў паўстанцаў 
«галюцынагеннымі таблет-
камі ў каве з малаком».

Таго самага дня на 
лібійскім тэлебачаньні 
выступіў адзін з сыноў Му-
амара Кадафі, Сайф-аль-
Іслам Кадафі, які сказаў, 
што жыцьцё ў Трыпалі 
працякае «спакойна». 
Іншы сын, Саадзі, сказаў у 
інтэрвію «Financial Times», 
што ў сталіцы «50-60 
адсоткаў людзей працуюць 
нармальны», і паўтарыў 
за сваім бацькам, што 
пратэстоўцы дзейнічаюць 
пад уплывам «вельмі ма-
гутных» наркотыкаў, такіх 
як амфэтамін і экстазі.

П а д з е л е н а я 
армія

Экспэрты лічаць, што 
сілы, якія бароняць Муа-
мара Кадафі, былі сфарма-
ваныя лібійскім лідэрам 
на працягу шматлікіх 
гадоў па-за арміяй і не 

кантралююцца ягонымі 
генэраламі. Мяркуецца, 
што гэтыя сілы складаюц-
ца са спэцбрыгадаў, якімі 
камандуюць сыны Кадафі; 
вайсковых адзінак, сфар-
маваных на аснове клану 
Кадафі і яго саюзьнікаў; ды 
афрыканскіх наёмнікаў, 
якія маюць за сабою дось-
вед удзелу, сярод іншага, 
у грамадзянскай вайне ў 
Судане.

У лібійскай арміі бата-
льёны наогул сфармава-
ныя з прадстаўнікоў ад-
наго клану, ляяльнасьць 
да якога большая, чым да 
камандзіраў. Кадафі гэткім 
чынам стараўся падзяліць 
армію, каб пазьбегчы 
вайсковага перавароту 
супраць сваёй асобы, па-
добнага да таго, пры дапа-
мозе якога ён сам захапіў 

уладу ў 1969 годзе. Гэткая 
асаблівасьць арганізацыі 
лібійскай арміі давяла да 
таго, што некаторыя вай-
сковыя аддзелы перайшлі 
на бок паўстанцаў, як 
папярэдне зрабілі іхныя 
кланы.

Клан Кадафі кантра-
люе паветраныя сілы і 
мае большасьць сваіх 
прадстаўнікоў сярод вы-
шэйшага афіцэрскага эша-
лёну ў арміі. Гэтыя афіцэры 
застаюцца яму вернымі, 
паколькі яны могуць 
страціць найбольш, калі 
Муамар Кадафі страціць 
уладу, піша сёньняшняе 
выданьне «International 
Herald Tribune». 

25.02. 
“радыё Свабода”.

лібія: Паўстанцы 
бяруцца за сталіцу 

галоўнаЯ ПадЗеЯ  праблемы эканомікі

кУда подеВалась 
наша большая 
зарплата?

дэМакратычны руХ

20 сьнежня мы прачнуліся ў іншай Беларусі. Спадае дурман перадвыбарчых абяцанак рэжыму, усё больш людзей усьведамляюць глыбіню сыстэмнага крызісу, 
у якім знаходзіцца краіна. Павальна растуць цэны, якія ўжо «зьелі» ўсе дасьнежаньскія падвышкі заробкаў, стыпэндыяў ды пэнсіяў. А ўлада зноў заганяе дзяржаву 
ў стан ізаляцыі ад цывілізаванага сьвету і працягвае кампанію дзяржаўнага тэрору супраць дэмакратычнай часткі грамадзтва. Пагроза страты спачатку 
эканамічнай, а пазьней і палітычнай незалежнасьці па-ранейшаму вісіць над Беларусьсю. 
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от чего и почемУ надо 
защищать белорУсских мУжчин

Мужчины в Беларуси на вес 
золота
За последнее десятилетие 
структура населения по полу 
ухудшилась из-за более высо-
кого темпа роста смертности 
мужчин, особенно в трудоспо-
собном возрасте. И вот резуль-
тат — по данным переписи на-
селения 2009 года в Беларуси 
проживало 4 млн. 420 тыс. муж-
чин и 5 млн. 84 тыс. женщин. 
На тысячу мужчин в Беларуси 
приходится 1.150 женщин.
Мужчины меньше живут. По 
данным Минтруда, в послед-
ние два года показатель ожи-
даемой продолжительности 
жизни в Беларуси составил у 
мужчин — 64,7 года, у женщин 
— 76,5.
В 2009 году в Беларуси было 
зарегистрировано 810 тысяч 
вдов, а их доля в общей чис-
ленности женщин в возрасте 
от 15 лет и старше составила 
18%. По сравнению с данными 
переписи населения 1999 года 
численность вдов увеличилась 
на 5,4%, или 40,2 тысячи чело-
век.
«если жизнь излишне дело-
вая, функция слабеет поло-
вая»
Это из «Гариков на каждый 
день» Игоря Губермана. Бело-
русские мужчины много берут 
на грудь. Имеются в виду не 
только крепкие напитки, а от-
ветственность, прежде всего. В 
результате — синдром менед-
жера и неоправданные ожи-
дания. Появляются неврозы, 
сексуальные расстройства.
По оценкам специалистов, 
примерно 15—16% супруже-
ских пар в Беларуси бесплод-
ны. В последние годы отмечен 
значительный рост мужского 
бесплодия. Если 30 лет назад 
на 60—80% случаев женского 
бесплодия приходилось 20—
40% мужского, то теперь это 
соотношение составляет 50% 

на 50%.
Координатор программ Фонда 
ООН в области народонаселе-
ния в Беларуси (ЮНФПА) Татья-
на Гапличник говорит:
— Организм мужчины рано или 
поздно дает сбой, если его вос-
принимают только как добыт-
чика и не считаются с его пси-
хологическими и физическими 
потребностями. Важно, чтобы 
в семье не формировались 
гендерные стереотипы, то есть 
мальчикам не внушали, что они 
не имеют права на проявление 
чувств, на слезы и так далее. В 
числе прочего из-за этого они 
вырастают людьми, которые не 
способны выражать чувства, 
следить за своим здоровьем. 
В Беларуси вообще мало об-
ращают внимание на мужское 
здоровье. Хотя это важная 
составляющая демографиче-
ской проблемы. Критичным 
становится тот факт, что обще-
ство не обращает внимания на 
здоровье мужчин, а мужчины 
считают себя здоровыми, не-
смотря ни на что. К тому же с 
проблемами мужского здоро-
вья особо некуда обратиться. 
Если у женщин есть гинеколог, 
то у мужчины — только уролог. 
Если девочки могут пойти к 
детскому гинекологу, мальчи-
ки – только к педиатру.
Белорусские мужчины не-
множко советские
Хоть и живем мы в центре 
Европы, но мужчины, вырос-
шие в независимой Белару-
си, только-только вступают в 
самостоятельную жизнь. Вот 
почему так сильны еще сте-
реотипы, сформированные в 
советские времена, считает 
председатель правления МОО 
«Гендерные перспективы» 
Ирина Альховка.
— Мужчины в Беларуси имеют 
убеждение, что они добытчики, 
должны обеспечивать семью. 
Для кого-то это непомерный 

груз. А отказаться от него – 
значит, признать себя слабым, 
-- приводит пример эксперт. 
-- На Западе давно считается 
нормальным распределение 
обязанностей в семье, когда 
мужчина не считает зазорным 
помогать по дому и даже ухо-
дить в декретный отпуск. Не 
зря в английском языке есть 
слово, обозначающее мужчину 
в декретном отпуске.
В Западной Европе отпуск по 
уходу за ребенком берут даже 
мужчинами, занимающие вы-
сокие посты. В Беларуси отваж-
ных отцов, готовых уйти в де-
крет, всего около двух тысяч.
— Отличие белорусских муж-
чин от европейских в том, 
что традиционно домашние 
обязанности они считают жен-
скими. Даже если заработок 
мужа меньше заработка жены, 
и семья с его уходом в декрет 
много не потеряет, все равно 
такое решение дается нелегко, 
-- поясняет эксперт.
Белорусские мужчины отлича-
ются от европейских и тем, что 
они подвержены алкоголизму. 
И еще одна проблема — воз-
никшие вопросы, как правило, 
решаются через насилие.
— Европейцы владеют инфор-
мацией, как решать пробле-
мы ненасильственным путем. 
Белорусам ненасильственные 
методы коммуникации мало 
знакомы, -- считает Ирина 
Альховка. -- Это нередко про-
исходит потому, что у нас 
очень четкое распределение 
ролей — женщина-хозяйка, а 
мужчина-добытчик. Сила чаще 
всего считается признаком му-
жественности. Уход и избегание 
конфликта — признак слабо-
сти. В результате популярными 
являются агрессивный бизнес, 
агрессивная рекламная ком-
пания, агрессивный подход к 
решению проблем.

Виктор лИСтоПадоВ.

міхалевіч: мяне 
катавалі ў сіза кдб

А НОЧь ПОСЛЕ ВыБОРОВ ПОДОРВАЛА ДОВЕРИЕ К НИМ

«СІЗА КДБ ператварыўся ў 
канцэнтрацыйны лагер у цэн-
тры Мінска», — з такіх словаў 
пачалася шараговая прэс-
канферэнцыя Руху за Свабо-
ду, на якой нечакана з’явіўся 
экс-кандыдат у прэзідэнты і 
былы вязень «амерыканкі» 
Алесь Міхалевіч.

«Я павінен расказаць 
аб усім, павінен выканаць 
свой грамадзянскі абавязак, 
— працягваў Міхалевіч. — 
Адразу пасля затрымання 
мне ва ўльтыматыўнай фор-
ме было загадана выступіць 
па БТ з заявай, у якой я б 
асуджаў Плошчу. Калі я 
адмовіўся, мяне змясцілі ў 
камеру. А праз некалькі дзён 
пачаліся катаванні».

Міхалевіч расказаў, што асабліва жорсткія пыткі 
адбыліся з ім 10 студзеня — палітыку заводзілі 
рукі за спіну, надзявалі кайданкі, а потым падымалі 
рукі ўверх. Пры гэтым патрабавалі неабходных 
паказанняў. Менавіта пасля такіх працэдур Алесь 
пазваніў жонцы і папрасіў нікуды не ездзіць. «Аднак 
я ўдзячны Мілане, што яна зрабіла тое, што зрабіла», 
— кажа ён.

Алесь таксама перакананы, што падобныя здзекі 
прымяняліся і ў дачыненні да іншых вязняў КДБ: 
«Катаванні паўтараліся неаднаразова. Я думаю, што 
іншыя палітвязні таксама маглі стаць іх ахвярамі».

Праз два месяцы ламання Алеся вызвалілі пад 
падпіску аб нявыездзе, аднак з умовай стаць «сек-
сотам». «Мне далі на подпіс паперу, дзе я пагадзіўся 
супрацоўнічаць з КДБ. Я падпісаў яе і выйшаў на сва-
боду. Выйшаў для таго, каб усё гэта вам расказаць. 
Лічу сваю заяву публічнай адмовай ад супрацоўніцтва 
са спецслужбамі», — заявіў Міхалевіч. 

Заява
Нягледзячы на тое, што я, Алесь Міхалевіч, экс-

кандыдат у Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь, звязаны 
падпіскай аб неразгалошванні таямніцы следства, 
я лічу, што мушу распавесці пра тое, што адбыва-
ецца з затрыманымі вязьняміі ў СІЗА КДБ; Галоўная 
«таямніца следства» — гэта метады, якія ўжываюцца 
для таго, каб змусіць людзей падпісаць вымаганыя ад 
іх паказанні і дэкларацыі. Я лічу, што супрацьзакон-
ныя дзеянні, якія парушаюць не толькі беларускае 
заканадаўства, але і міжнародныя дамовы, такія як 
Міжнародная канвенцыя супраць катаванняў, нель-
га прыкрываць «таямніцай следства».

Я адмовіўся зачытаць для ТБ заяву асуджэння 
іншых кандыдатаў. Выклікі да супрацоўнікаў КДБ 
пачаліся з першых гадзін затрымання, вяліся без ад-
ваката, пратакола, з парушэннем усіх працэсуальных 
нормаў. Прыблізна з 26 снежня, у адносінах да мяне 
пачалі прымяняцца дзеянні, якія з’яўляюцца ката-
ваннем.

Пры выхадзе з СІЗА КДБ у мяне канфіскавалі 
дзённік, які я там вёў штодня, але тое, што адбы-
лося, немагчыма сцерці з памяці. Асобныя факты 
пералічаныя ў дакуманце ніжэй.

Па ўрыўках фразаў, пачутых з-за дзвярэй, я 
зразумеў, што падобныя дзеянні прарабляюць і з 
іншымі актывістамі, якія адмаўляюцца даваць вы-
маганыя ад іх паказанні; Адвакатаў не дапускаюць 
толькі таму, каб зняволеныя не маглі паведаміць пра 
факты катаванняў. Я непакоюся пра лёс усіх вязняў, 
асабліва тых, якія не мелі сустрэчаў з адвакатамі з 
канца мінулага году. Я разумеў, што тое, што з намі 
робяць, скіравана на ламанне апазіцыйных лідараў. 
Для мяне выбар быў паміж двума варыянтамі: альбо 
застацца пад вартай да суду, альбо зрабіць выгляд, 
што я згодны выконваць патрабаванні супрацоўнікаў 
КДБ.

Я адкрыта заяўляю, што ніколі не быў і не буду аген-
там Камітэта дзяржаўнай бясьпекі! Сваёй публічнай 
заявай я здымаю з сябе абавязак, які быў пазначаны 
ў паперы.

Я разумею, што ўжо да канца гэтага дня я магу 
патрапіць назад у СІЗА, і што стаўленне да мяне на 
гэты раз будзе непамерна’ больш жорсткім; Але я 
хачу зрабіць усё магчымае, каб выратаваць тых, хто 
яшчэ застаецца за кратамі, каб аблегчыць лёс гэтых 
людзей, каб спыніць катаванніі; Я хачу каб у іх была 
магчымасць выйсці на свабоду не зламанымі, не 
стаўшымі на шлях супрацоўніцтва, а перадусім про-
ста жывымі.

У сваім выступе я адмыслова не раскрываю імёнаў 
супрацоўнікаў і іншых акалічнасцяў следства; Але 
ўсе незаконныя дзеянні ў адносінах да мяне, разам з 
указаннем канкрэтных фактаў, я выклаў у заяве, якую 
накіроўваю ў Пракуратуру, а таксама ў форме, якая 
будзе накіравана спецдакладчыку ААН па праблеме 
катаванняў.

Лічу, што пракуратура мусіць правесьці праверку 
і спыніць зверствы.

Разам з тым, я зрабіў падрабязнае апісанне ўсяго, 
што са мной адбывалася, і накіраваў на захаван-
не ў надзейнае месца; Гэтыя сведчанні з’явяцца ў 
публічнай прасторы, у выпадку калі мяне зноў за-
трымаюць і змесцяць пад варту;

Я зраблю ўсё магчымае, каб знік канцлагер у цэн-
тры Мінску.”

алесь Пілецкі, «наша ніва» ( у скарачэнні)

Как говорится в итоговом докладе миссии на-
блюдателей Бюро по демократическим институ-
там и правам человека ОБСЕ, который опубли-
кован 22 февраля, президентские выборы 19 
декабря 2010 года в Беларуси были отмечены 
«нехваткой независимости и беспристрастности 
избирательных комиссий», неравными условия-
ми кандидатов и дефицитом прозрачности в клю-
чевых стадиях избирательного процесса.

«Ночь после выборов была омрачена задер-
жанием почти всех кандидатов в президенты, а 
также сотен граждан, среди которых журналисты, 
правозащитники и представители гражданского 
общества», — говорится в докладе. В нем также 
отмечается, что большинство задержанных участ-
ников «несанкционированной, как объяснили 
белорусские власти, акции» были приговорены 
судами к административным арестам и штрафам. 
Кроме того, было возбуждено уголовное дело по 
факту массовых беспорядков.

«Все эти обстоятельства подорвали доверие к 
выборам», — говорится в заключении миссии.

Остается проблемой качество и точность из-
бирательных списков, так как не существует 
централизованного и компьютеризированного 
регистра.

По сравнению с предыдущими избирательны-

ми кампаниями БДИПЧ отмечает улучшения, так 
как кандидаты имели возможность беспрепят-
ственно общаться с избирателями, но не было 
равных условий между девятью альтернативны-
ми кандидатами и действующим президентом, 
который использовал административный ресурс.

Кроме того, по мнению миссии, государствен-
ные СМИ при освещении избирательной кампа-
нии не были объективны и независимы. Негосу-
дарственные печатные и электронные СМИ стали 
для избирателей важным источником информа-
ции о кандидатах.

В докладе отмечается, что в Беларуси нет эф-
фективного механизма подачи жалоб в ходе из-
бирательной кампании или обжалования резуль-
таты выборов в Верховном суде.

Отмечая некоторые улучшения как в проце-
дуре досрочного голосования, так и непосред-
ственно в день выборов, БДИПЧ подчеркивает, 
что всю картину испортил подсчет голосов, ко-
торый международные наблюдатели характе-
ризуют как «плохой или очень плохой» почти на 
75% посещенных ими участков. «Подсчет голосов 
проводился в тишине, в нетранспарентной мане-
ре, что серьезно ставит под сомнение результат», 
— говорится в докладе.

татьяна коровенкова, БелаПан.

Всю картинУ испортил 
подсчет голосоВ, 

1. 10 студзеня “ахоўнікі ахоўнікаў” 
— людзі ў чорных масках без апаз-
навальных знакаў -вывалаклі з ка-
меры, сілай пачапілі кайданкі ззаду, 
паднялі іх так, каб апусціць тварам 
да бетоннай падлогі. Спусцілі па 
вінтавой лесьвіцы ў падвальнае па-
мяшканне. Сказалі, выварочваючы 
рукі за спіной максімальна высока 
ўверх, пакуль не пачалі хрусцець су-
ставы, што я павінен выконваць усё, 
што ад мяне патрабуюць. Трымалі 
рукі падвешанымі за кайданкі доўга 
і падымалі вышэй і вышэй, пакуль 
не сказаў, што буду выконваць усё. 
Супрацоўнікаў ізалятара пры гэтым 
не было нават на калідорах.

2. Сістэматычна — па 5–6 разоў 
на суткі — выводзілі «на обыск» — 
на асабісты дагляд. Падчас гэтага 
ставілі голымі «на расцяжку», падся-
каючы ногі амаль да поўнага шпага-
та. Калі падсякалі ногі, адчувалася, 
як ірвуцца звязкі. Ставілі голымі на 
адегласці каля метра ад сцяны, пры-
мушаючы абаперці рукі на сцяну, у 
памяшканні, дзе тэмпература не пе-
равышала 10 градусаў. Трымалі так 
па 40 хвілін, пакуль не ацякалі рукі. 

Некалькі разоў патрабавалі, каб 
рукі клаў на сцяну далонямі навонкі 
і так стаяў.

3. Падчас так званага асабістага 
дагляду ўсіх выганялі ў халоднае 
памяшканне распранутымі дага-
ла і прымушалі выконваць рэзкія 
прысяданні па некалькі дзясяткаў 
разоў. Вязням са слабейшым 
здароўем падчас гэтага рабілася 
кепска, але “людзей” у масках гэта 
не спыняла.

4. На ноч не выключалі дзён-
нае святло, патрабавалі класціся 
тварам пад лямпу, забаранялі на-
крываць твар хусткай, «чтоб відеть 
ліцо». У выніку пачаў псавацца зрок. 
Загадвалі спаць, павярнуўшыся 
тварам да «вочка» ў дзвярах, за гэ-
тым сачылі бесперапынна — калі 
ты паварочваўся ў сне, заходзілі і 
будзілі, прымушаючы легчы, як за-
гадана. Фактычна гэта вылівалася ў 
катаванне адсутнасцю сну.

5. Фарбавалі падлогу ў камеры 
фарбай на ацэтоне, і патрабавалі 
знаходзіцца ў памяшканні, якое 
фактычна не праветрывалася, да 
поўнага высыхання фарбы. Такое 

ўздзеянне доўжылася болей за со-
рак гадзінаў запар.

6. У саміх камерах тэмпература не 
перавышала 10 градусаў, ацяплення 
практычна не было. На сцяне была 
чорная плесня, якая разрасталася, 
калі зачынялі фортку.  Паведамілі, 
што мая камера павінна хадзіць да 
доктара толькі па чацверах (замест 
прапісанай у правілах магчымасці 
наведаць па запатрабаванні). 
Падчас вымярэння ціску доктар 
забараняў вязню глядзець на апа-
рат, каб той, каму мераюць ціск, не 
бачыў паказанні. Запісваў гісторыю 
хваробы ў журнал, зачыняючы яго 
паперкай. Выганялі на прагулку ў 
мароз усіх, нават тых, хто запісаўся 
да доктара, не кажучы пра тых, у 
каго не было цёплых рэчаў.

7. Не пускалі адваката, хаця 
вольныя памяшканні заўсёды былі 
— мы бачылі пустыя кабінеты па 
дарозе на ўласныя допыты. (Ніхто 
з нас не атрымаў магчымасці су-
стрэцца з адвакатам сам-насам. 
Гэта было зроблена адмыслова, каб 
пазбавіць магчымасці распавесці 
пра катаванні).

СВет Пра БеларуСь  ПалітычныЯ Закладнікі

СаЦыЯльныЯ Пытанні

КАНДыДАТ У ПРЭЗІДЭНТы АЛЕСь МІХАЛЕВІЧ  28 ЛЮТАГА  НА ПРЭС-КАНФЕРЭНЦыІ Ў МІНСКУ 
РАСПАВЁЎ, ШТО ПАДВЯРГАЎСЯ КАТАВАННЯМ У СІЗА КДБ. ТАКСАМА ЁН РАСКАЗАЎ, ШТО ЎМОВАй 
ВыЗВАЛЕННЯ З СІЗА БыЛА ПАДПІСКА АБ СУПРАЦОЎНІЦТВЕ З КДБ.

В ДЕНь ЗАщИТНИКОВ ОТЕЧЕСТВА «ЗАВТРА ТВОЕй СТРАНы» ИщЕТ ОТВЕТ НА ВОПРОС: КАКИЕ 
ОНИ, БЕЛОРУССКИЕ МУЖЧИНы, ОТ ЧЕГО И ПОЧЕМУ ИХ САМИХ СЛЕДУЕТ ЗАщИщАТь.


